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رئیس جمهور با اشاره به اولویت های اصلی دولت 
سیزدهم گفت: تامین سلامت، اشتغالزایی و رشد 

اقتصادی جزو اولویت های اصلی دولت است.
به گزارش تسنیم از ارومیه، آیت الله سید ابراهیم رئیسی ظهر 
دیروز و در جریان بیست و یکمین سفر استانی هیئت دولت، با 
حضور در جمع پرشور مردم شهرستان مهاباد، با اقشار مردم این 

شهرستان دیدار و گفت و گو کرد.
رئیس جمهور در این دیدار، با اشاره به اینکه آذربایجان غربی 
در عرصه های مختلف خوش درخشیده و نام شهیدان زینت 
بخش این دیار است، اظهار داشت: مردم مهاباد و این منطقه 
یک امتحان و آزمون ویژه ارائه دادند که در مقابل بدخواهان با 
بصیرت ایستادگی کردند و باید به مردم مهاباد و استان به خاطر 
بصیرت و ایستادگی تبریک عرض کرده و به نسل جدید اعلام 
کنم که مردم این اســتان مقاومت کرده و در مقابل دشــمن 
ایستادند؛ سهم شهرستان مهاباد در دفاع از حریم انقلاب بی نظیر 

بوده است.

آیت الله رئیسی، با اشاره به اینکه بسیج یک تشکل سیاسی 
نیســت و جریان فراگیری برای همه دلدادگان انقلاب است، 
عنوان کرد: دولت خدمتگزار مردم است. در زمان مسئولیت در 
قوه قضائیه وعده سفر به مهاباد را به امام جمعه محترم شهرستان 
داده بودم که در اولین سفرم به استان آذربایجان غربی و حضورم 

در این شهرستان، این وعده تحقق یافت.
وی ادامه داد: مردم و خواسته های آن ها نقطه محوری برای 
دولت است. در این دولت، سلامت مردم اولویت اول این دولت از 
ابتدای کرونا تا حال بوده که با مشارکت خود مردم از 700 فوتی 

به کمتر از 10 نفر رسیدیم.
رئیس جمهور، ابراز داشت: رشد اقتصادی 8 درصد با کمک 
مردم دور از انتظار نیســت. باید از همه ظرفیت های استان و 

شهرستان در جهت رفع بیکاری بهره جست.
وی، رفع اشتغال و حل مشکلات بیکاری را جزو دغدغه های 
اصلی و مسئله محوری دولت سیزدهم برشمرد و گفت: تولید 

دانش بنیان و علم پایه جزو برنامه های اصلی دولت است.

وی تاکید کرد: بومی گزینی و اســتفاده از نیروهای توانمند و 
شایسته از دغدغه های اصلی دولت است.

آیت الله رئیســی، با اشــاره به اینکه مرز یک فرصت برای 
مبادلات اقتصادی و تجاری اســت، خاطرنشان کرد: یکی از 
کارهای اصلی در شهرستان مهاباد، فعال کردن بازارچه های 
مرزی به صورت قانونمند است. وی اضافه کرد: در خصوص 
جاده های مواصلاتی، دغدغه دولت و پیشــنهاد اســتانداری 

آذربایجان غربی برای تکمیل آن ها بوده است.
رئیس جمهور، ایجاد یک مرکز درمانی مجهز در شهرستان 
مهاباد را جزو دستورکارهای سفر خود به آذربایجان غربی دانست 
و گفت: خوشبختانه با تلاش نیروهای نظامی، انتظامی،  امنیتی، 

سپاه و بسیج امنیت مطلوب  و پایداری در منطقه داریم.
وی، رمز توسعه یافتگی در عرصه های مختلف  را »وحدت و 
انسجام ملی« عنوان کرد و ابراز داشت: اختلاف همه فرصت ها 

را می گیرد و همه باید در این مسیر گام برداریم.
آیت الله رئیسی در پایان سخنان خود، تمام دغدغه دولت در 

جهت رفع مشکلات اقتصادی در همه بخش ها به خصوص در 
عرصه تولید و صنعت و اشتغال دانست و گفت: افزایش مبادلات 

مرزی با فعال سازی بازارچه های مرزی نوید روزهای خوش و 
خرم برای مردم خواهد بود.

رئیس جمهور:

بر رفع مشکلات اقتصادی  متمرکز شده ایم  تعداد مشاوران املاک
 از تعداد سوپر مارکت ها بیشتر است

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: در برخی از مناطق تعداد مشاوران 
املاک از تعداد سوپر مارکت ها بیشتر است و همین امر باعث افزایش صوری 

قیمت ها شده است.
 به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان آقای اقبال شاکری گفت: فاصله بین عرضه و تقاضا در 
بازار مسکن با تولید واحدهای مسکونی کاهش یافته و بخشی از تلاطم در این بازار گرفته شده 

اما در نهایت باید دولت مافیای بازار مسکن را از بین ببرد.
به گفته عضو کمیسیون عمران مجلس متاسفانه نظارتی بر بنگاه های املاک در محلات 
وجود ندارد و ما شاهد آن هستیم که در برخی از مناطق تعداد مشاوران املاک از تعداد سوپر 
مارکت ها بیشتر است و همین امر باعث شده که قیمت ها به ویژه در بازار اجاره صوری افزایش 
یابد. امسال ستاد ملی مقابله با کرونا برای کنترل بازار اجاره مسکن مصوباتی  را از جمله پرداخت 
تسهیلات ودیعه مسکن و همچنین تعیین سقف اجاره به تصویب رساند که این مصوبات خود 

می تواند بخشی از التهاب بازار را کاهش دهند و قیمت ها را کنترل کنند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
گلایه مندی مردم از نحوه پرداخت وام ها ادامه دارد

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: 
وزارت اقتصاد مسئول شکستن بسیاری از 
انحصارها در حوزه بانکی کشــور است و با 
وجود اظهــارات خاندوزی مبنی بر اقدامات 
موثر در این حوزه اما هنوز تخلفات بانک ها 

ادامه دارد.
به گزارش بازار، جبار کوچکی نژادارم ســاداتی عضو 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، با اشاره 

به بدقولی بانک ها در پرداخت وام های خُرد و بلوکه کردن درصدی از مبلغ وام پرداختی گفت: 
وزارت امور اقتصاد و دارایی مسئول شکستن بسیاری از سنت ها، تخلفات و انحصارها در حوزه 
بانکی کشور است.وی ادامه داد: وزیر امور اقتصاد و دارایی در این زمینه قول هایی را به مردم و 
نمایندگان مجلس داده است و به صورت پیوسته نیز در رسانه ها از اقدامات خوب و موثر خود 
در زمینه بانک ها صحبت می کند اما این موضوع را مردم باید کاملا لمس کنند. در صورتی که 
شاهدیم هنوز تخلفات بانک ها در بحث پرداخت وام خُرد و ازدواج ادامه دارد.نماینده مردم رشت 
در مجلس بیان کرد: بانک ها چه خصوصی و دولتی در زمان پرداخت وام ها درصدی از منابع را 
بدون پرداخت هیچ سودی در ازای آن چندین سال نگاه می دارند و از سوی دیگر در دریافت 
وثایق از مردم خلاف قانون عمل می کنند و هنوز مردم در حوزه های انتخابیه به نمایندگان 
مجلس مراجعه کرده و از بانک ها گلایه مند هستند.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس تاکید کرد: وزیر امور اقتصاد و دارایی باید به گزارشات مردمی توجه و به وعده های خود 
عمل کند، قطعا مجلس در صورت ادامه عملکرد خلاف قانون بانک ها به این موضوع ورود 
کرده و از ابزارهای نظارتی خود استفاده خواهد کرد. بانک مرکزی نیز باید در جهت شکستن بن 

بست ها در مسیر پرداخت وام به مردم وارد عمل شده و اقدامات اساسی را انجام دهد.

 گروسی: نشانه ای از عدم جدیت ایران 
در مذاکرات هسته ای نمی بینم

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در یک کنفرانس خبری گفت که هیچ 
نشانه ای دال بر عدم جدیت لازم از سوی ایران برای از سرگیری مذاکرات 

وین در راستای احیای توافق هسته ای وجود ندارد.
به گزارش ایسنا، صفحه توییتر شبکه الجزیره نوشت: مدیرکلی آژانس بین المللی انرژی اتمی 
تاکید کرد، هیچ گونه نشانه ای مبنی بر این که ایران در ارتباط با مذاکرات هسته ای خود جدیت 
لازم را ندارد، در اختیار نداریم.رافائل گروسی که در کنفرانسی مطبوعاتی در ژاپن سخن می گفت، 
در عین حال، تصریح کرد: همچنان منتظر توضیحات قانع کننده از جانب ایران در ارتباط با برخی 
فعالیت های هسته ای آن ها هستیم.مذاکرات وین که در راستای احیای توافق هسته ای و لغو 
تحریم های ایران در آوریل ۲0۲1، مدتی پس از روی کار آمدن دولت جو بایدن در آمریکا، آغاز 
شد در پی برخی تحولات اخیر بین المللی از جمله حمله روسیه به اوکراین و کشمکش های  
تهران - واشنگتن بر سر برخی مسائل باقی مانده در مذاکرات، تا اطلاع ثانوی متوقف شده است.
سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه ایران اخیرا در یکی کنفرانس خبری در این باره 
گفت: ما همچنان منتظر پاسخ واشنگتن به خواسته های منطقی و اصولی ایران و متنی هستیم 
که ایران و 1+۴ در مورد آن توافق کرده اند. فکر می کنیم واشنگتن می داند که باید چه کاری کند 
که توافق در دسترس تر از آن چیزی که امروز است قرار گیرد. در مسیر درستی حرکت شده و 
ابتکارات خوبی هم بر روی میز است. فکر می کنیم یک تصمیم سیاسی در واشنگتن گرفته شود 
می توانیم پرونده این مذاکرات را ببندیم. گروسی در ارتباط با بحران اوکراین نیز گفت: روسیه، 
اوکراین از جمله تاسیسات هسته ای این کشور را اشغال کرده است. در سفری که به اوکرانی 

داشتم از تاسیسات اتمی این کشور بازدید کردم.

معاون سیاسی حزب اتحاد ملت:
 رئیسی اجازه ندهد مطالبات 

اجتماعی اقتصادی مردم، امنیتی شود
معاون سیاسی حزب اتحاد ملت گفت: با توجه به وضعیت اقتصادی مردم 
و رنجی که آن ها می کشــند، تمرکز حزب ما بر این موضوع است و انتظار 
ورود به مسئله انتخابات درست نیست و مردم فعلا حوصله فکر کردن به 

انتخابات را ندارند.
حسین نورانی نژاد در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که این حزب این روزها چه برنامه 
و هدفی را دنبال می کند و درباره انتخابات آینده چه فعالیتیدارد، گفت: در حال حاضر مهم ترین 
دغدغه حزب اتحاد ملت، موضوعات اقتصادی، گرانی ها، تورم فزاینده و افسارگسیخته است و 
تبعات اجتماعی آن است. نگران آن هستیم که این پدیده ها با خطای تحلیلی به مسئله ای امنیتی 
تبدیل شود در حالی که فکر و ذکر همه مقامات باید صرفا رفع دغدغه های معیشتی و تامین 
کالاهای اساسی و جلب رضایت مردم  باشد. وی افزود: در تمام دنیا برای موضوعاتی مانند نان، 
شیر و ... سیاست هایی اختصاص می دهند و دولت ها موظف هستند نیازهای مردم را تضمین 
کنند. مردم نباید در رابطه با تامین نان و معیشت اولیه خود دچار استرس باشتد و یا به مطالبات 
طبیعی آنها رنگ ضدامنیتی پاشید. معاون سیاسی  حزب اتحاد تصریح کرد: انتظاری که از دولت 
آقای رئیسی داریم آن است که در کنار تصمیم گیری های اقتصادی، از ظرفیت های اجتماعی 
مطمئن شود. از کارشناسی کافی در رابطه تصمیمات بهره ببرد و در کنار همه این ها از حق 
اعتراض مردم دفاع کند و مانع از غلبه از دیدگاه هایی شود که به هر پدیده اجتماعی شکل امنیتی 
می دهد. نوع ادبیاتی که آقای رئیسی تاکنون داشته خوب بوده و نباید اجازه دهند که دیگران، با 
امنیتی کردن فضا نقیض آن رویکرد را عمل کنند. نورانی نژاد گفت: به نفع شخص آقای رئیسی 
است که از مردم، چه کسانی که موافق تصمیمات او هستند و چه اکثریتی که نگران شده اند و 
معترضند، در مقابل دیدگاه آنان دفاع کند و به هیچ ترتیبی اجازه ندهد که دولت زیر دین مضاعف 
برود. حق نیست که مردم فشار را تحمل کنند و اجازه آخ گفتن هم نداشته باشند. نورانی نژاد 
درباره آنکه آیا حزب اتحاد برنامه ای برای انتخابات مجلس دارد، گفت: در این شرایط و وضعیت 
اقتصادی مردم و رنجی که می کشند واقعا انتظار ما برای ورود به مسائل انتخابات درست نیست. 
کشور دچار مسائل زیادی است و مردم فعلا حوصله فکر کردن به انتخابات را ندارند. سیاست 
مردمی، هیچ قسمت از ذهن خود را در این شرایط معطوف به انتخابات نمی کند. به ویژه آنکه 
ما سوالات زیادی درباره اصل انتخابات با شرایط فعلی و مولفه های معناداری آن داریم که هر 
وقت زمانش شد به آنها می رسیم. معاون سیاسی حزب اتحاد درباره آنکه برنامه جبهه اصلاحات 
به چه صورتی است، گفت: جبهه هم کار خودش را انجام می دهد. نماینده حزب ما در آنجا آقای 
دکتر شکوری راد است و قطعا آنها هم دغدغه شان مسائل گرانی، وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مردم، برجام، سیاست خارجی، رفع تحریم ها  و دیگر موضوعاتی است که می توان  به کاهش 

دغدغه های مردم کمک کند.

دولت برای ارتقای وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مرزنشینان عزمی جدی دارد

وزیر کشور گفت: دولت سیزدهم عزم جدی 
برای ارتقای وضعیت اقتصادی و معیشــتی 

مرزنشینان را دارد.
بــه گــزارش اقتصادآنلایــن، احمد وحیــدی دیروز 
۳0 اردیبشهت در حاشیه بازدید از گمرک سرو با بیان اینکه 
اشتغال مرزنشینان به صورت جدی مورد توجه دولت است، 
اظهار کرد: دولت معتقد اســت که مرزنشینان از مواهب 
حضور در منطقه مرزی باید بیشتر بهره مند شوند لذا در 

این راســتا به دنبال اجرای برنامه های ویژه اقتصادی و اشتغال زایی در مناطق مرزی است. وی با 
اشاره به موقعیت جغرافیایی آذربایجان غربی در منطقه و همسایگی این استان با ۳ کشور اضافه کرد: 
آذربایجان غربی با سه کشور هم مرز است که ظرفیت ارزشمندی برای توسعه تجارت بین المللی 
محسوب می شود.وزیر کشور ادامه داد: دستورهای لازم برای رفع مشکلات مطرح شده در شورای 

اداری امروز هیات دولت در آذربایجان غربی تصویب و توسط رییس جمهور ابلاغ خواهد شد.

اخبار کوتاه 

خطیب موقت نماز جمعه این هفته تهران از قوه قضاییه خواست 
که با مفسدانی که باعث افزایش اجاره بها می شوند با قاطعیت 

برخورد کند. 
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام و المسلمین محمدجواد حاج علی اکبری در 
خطبه های دیروز نماز جمعه تهران گفت: ستاد برگزاری نماز جمعه با نهادهای 
مسول در آستانه روز ملی اهدای عضو و اهدای زندگی اقدام ارزشمندی کرده و 

آن ثبت نام از  نمازگزاران جمعه برای اهدای عضو است.
وی افزود: روز ســوم خرداد یک نقطه عطف محسوب می شود که در زمان 
خود سرنوشت ساز بود و برای جمهوری اسلامی  الهام بخش است. یک حماسه 
بی بدیل که حاصل اتحاد و انسجام نیروهای مومن در ارتش و سپاه و نیروهای 
مردمی و تدابیر عالی خردمندانه بود که آن فتح بزرگ را برای ملت ما به ارمغان 
آورد. خطیب موقت نماز جمعه این هفته تهران با گرامیداشت یاد و خاطره  شهدای 
روحانی در دفاع مقدس ادامه داد: امسال چهلمین سال این حماسه بزرگ است که 
فرصت خوبی است تا ابعاد شناخته و ناشناخته این حماسه بزرگ را بررسی کنیم.

وی با اشاره به  مساله اجاره بها و ودیعه مسکن که مجلس به آن  توجه  کرده 
است گفت:  مساله مسکن، مساله بسیار حیاتی برای مردم ماست. جریان مسکن  
ملی در دستور کار است. مساله مسکن در شرایط کنونی مخصوصا در تابستان 
برای کسانی که از اقشار ضعیف و مستاجرند کابوس است. ما شنیدیم دو فوریتی 
را مجلس در این زمینه  تصویب کرده است و  فوری تر از این حرفاست معلوم 

است که قوانین قبلی کارامد نبوده است.
وی تاکید کرد: منطقی سازی اجاره بها  مهم است البته مالکان خانه هم حقی 
دارند اما باید منطقی باشد.  هم توقع داریم به لحاظ قانونی تقویت شود و  هم از 
دولت توقع داریم تدابیر ویژه ای داشته باشد و  تعزیرات هم کنترل بازار اجاره را  در 

دستور  کار قرار داد و تسهیل افزایش وام ودیعه هم انجام شود. 
حاج علی اکبری تصریح کرد: روند اخد مالیات از خانه های خالی باید تقویت و 
تسریع شود. از قوه قضاییه توقع داریم با مفسدانی که باعث افزایش اجاره بها می 

شوند با قاطعیت برخورد کند. 
وی تاکید کرد: این وضعیت که »یا مبلغ مورد نظر را بپرداز یا خانه را خالی کن«، 
رنج دهنده است. مجلس منطقی سازی اجاره بها را به صورت تقنینی تقویت کند.
علی اکبری با بیان اینکه اقتصاد کشور دارای مشکلات اساسی است، گفت: هنوز 
ساختار معیوب و عناصر نفوذی در آن وجود دارد، خوشبختانه اخیراً دولت محترم 

بخشی از این عملیات را آغاز کرده است.
خطیب نماز جمعه  تهران تصریح کرد:  هنوز در بخش ها و میادینی خرمشهرهای 
فتح نشده داریم که امت ما باید با تبعیت از امام، حفظ انسجام، داشتن برنامه های 
دقیق و نقشه های روشن برای فتح آنها عازم شوند. اگرچه فتح این عرصه ها از 
جریان حماسه فتح خرمشهر سخت تر خواهد بود، اما باید این کار باید صورت 
بگیرد. در بخش های اقتصادی، فرهنگی، سبک زندگی، حوزه دیپلماسی، فضای 
مجازی و امثال اینها بخش های فراوانی هستند که منتظر حضور و فتح دلاورانه 
فرزندان اسلام هســتند. یکی از موارد اساسی این روزها، خرمشهر اقتصادی 
اســت که باید فتح شود. سالهاست رهبر انقلاب به این نکته تاکید دارند و این 
بدان معناست که این حوزه دارای مشکلات اساسی است و هنوز اندیشه های 

غیرانقلابی، عناصر نفوذی، جولان مفسدان و ساختارهای مغلوب وجود دارد. این 
وضع یک راه حل دارد و آن مقاومت اقتصادی است.

وی افزود: اقتصاد مقاومتی نقشه راه فتح خرمشهر اقتصادی برای ملت ماست. 
اخیراً دولت سیزدهم با عمل به قانونی که در مجلس به تصویب رسید بخشی 
از این عملیات را آغاز کرده است. در مسئله مردمی سازی یارانه ها در بخشی از 
کالاهای اساســی که مورد اجماع کارشناسان است، همه قانع شده اند که این 
اصلاح باید صورت بگیرد. البته عوامل مختلف از جمله شرایط اقتصادی دنیا، 
خشکسالی، وضعیت اوکراین و سایر مسائل ایجاب می کند که این امر سرعت 

بگیرد.
خطیب نماز جمعه تهران تاکید کرد: کشورهای بزرگ جهان امروز از صادرکننده 
بودن به وارد کننده تبدیل شــده اند و در برخی کشورها سهمیه بندی کالاهای 
اساســی را در دستور کار خود قرار داده اند. وضعیت فعلی کشور ما را به بهشت 
قاچاقچیان مواد غذایی تبدیل کرده و جریان ارز ترجیحی میدان را برای تازیدن 
مفسدان و دلالان و رانتخواران به شدت باز کرده است؛ لذا این اصلاح در دستور 

کار قرار گرفته است.
وی افزود:  وضعیت امروز، مصرف ما را به اسراف، آلوده کرده و از طرف دیگر 
تولید ما را از صرفه انداخته است. بنابراین همت بلندی می طلبد تا  این عیب از 
اقتصاد ملی ما برداشته شود. اگر این خط بشکند مسیر برای اصلاحات بزرگ تر باز 
خواهد شد. آنچنان که وقتی در خرمشهر رزمندگان موفق شدند خط را بشکنند و 

خرمشهر را آزاد کنند، راه برای عملیات های سایر دیگری باز شد.
وی با تاکید بر اینکه با رونق تولید ملی باید این مسیر را پشت سر بگذاریم، ادامه 
داد: دولت کنونی جســارت ورود به این میدان را که یک واجب به تاخیر افتاده 
است، را دارد. نکته اساسی، روش درست اجرا و اقدام است که اولاً طبقات ضعیف 
اجتماعی بیشتر از این آسیب نبینند؛ چرا که آنها همیشه بار اصلاح اقتصادی را بر 

دوش کشیده اند؛ بلکه طعم شیرین این اصلاح را بچشند.
وی  در پایــان گفت: از دولت توقع داریم اکنون که این مجاهدت تاریخی را 
سرلوحه کار خود قرار داده است، مسیر اقدامات را تقویت کند. گفتگوی منظم 
و صریح با مردم داشته باشد و از آنها کمک بگیرد؛ همچنین یارانه ها را به موقع 
پرداخت کند و اصلاحات لازم در ســامانه ها را انجام دهد؛ علاوه بر این، توزیع 
کالاهای اساســی در مراکز عرضه را همگام با منطقی سازی قیمت ها، وسعت 

بخشد. نظارت قوی و برخورد با متخلفان نیز اهمیت بسیاری دارد.

 فعالان اقتصادی بر این باورند که صدور بخشــنامه های خلق 
الساعه نه تنها موجب وارد شدن خسارت به تجار می شود بلکه 

به اعتبار بین المللی آنها نیز خدشه وارد می کند.
یکی از حوزه های مهم و تأثیرگذار بر تولید ناخالص داخلی در کشور، صادرات 
غیرنفتی است. اقتصاد کشور به دلیل درآمدهای نفتی طی این سالها آنگونه که 
باید نتوانسته از ظرفیت های بخش غیرنفتی برای بهبود شرایط اقتصادی استفاده 
کند و با جایگزینی صادرات غیرنفتی بتواند تا حدودی مشکلات این حوزه را رفع 
کند.در حال حاضر یکی از ضروریات اساسی در این حوزه استفاده از ظرفیت های 
غیرنفتی برای صادرات است تا کشور بتواند به یک اقتصاد سالم با درآمدهای 

پایدار دست یابد.
 استفاده از ظرفیت های غیرنفتی

 با دست اندازهای بسیاری روبه روست
استفاده از ظرفیت های غیرنفتی با مشکلات و دست اندازهای بسیاری روبه 
روست و این مشکلات هر روز با شکلی نو نمایان می شوند و چالش هایی را 
پیش روی صادرکنندگان می گذارد. کارشناسان امر بر این باورند که چالش هایی 
که صادرکنندگان با آن دست و پنجه نرم می کنند بیشتر مربوط به بخشنامه های 
 بدون پشــتوانه، هزینه های حمل و نقل، بروکراســی اداری در قیمت گذاری

 و ... است.
به گفته فعالان اقتصادی همه مشــکلاتی که فعالان اقتصــادی به ویژه 
صادرکنندگان این روزها با آن دســت و پنجه نــرم می کنند از یک طرف و 
بخشــنامه های متعدد و مداومی که امکان برنامه ریزی حتی برای یک روز و 
یک هفته را از تولیدکننده و صادرکننده می گیرد از طرف دیگر نفس صادرات و 

صادر کننده را گرفته است.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان و واردکنندگان میوه و تره بار فارس در گفتگو با بازار 
با اشاره به بخشی از چالش های پیشروی صادرکنندگان گفت: باید سیاست های 
حوزه کشــاورزی به سمتی برود که ضمن حفظ منابع آبی، فضا برای افزایش 
راندمان تولید در هکتــار، بالا رفتن بهره وری آب و در نهایت افزایش تولید و 

صادرات مهیا شود.
بخشنامه های غیرمنطقی رمق صادرکنندگان را گرفته است

هادی حنایی با اشاره به اینکه فارس قطب کشاورزی کشور است و این استان 
در حوزه صادرات در کشورهای هدف جایگاه مناسبی را صاحب شده است، عنوان 

کرد: متاسفانه بخش نامه های غیر منطقی رمق صادر کنندگان را گرفته است.
وی به مهمترین مشکل حوزه صادرات میوه و تره بار فارس اشاره کرد و گفت: 
خود تحریمی ها و دستورالعمل های خلق الساعه و همچنین تغییر مداوم قوانین 
باعث شده تا صادرات در استان فارس با چالش ها و دست اندازهای زیادی رویرو 
باشد. به گفته رئیس اتحادیه صادرکنندگان و واردکنندگان میوه و تره بار فارس 
اگرچه تحریم ها باعث شده تا هزینه صادرات افزایش پیدا کند اما آنچه بیش 
از همه، صادرکنندگان را آزار می دهد خود تحریمی های داخلی اســت؛ همان 
دســتورالعمل هایی که که غیر متناسب با وضعیت سیاسی و به ضرر فعالان 

اقتصادی این حوزه صادر می شوند.
حنایی از جمله این موارد را الزام به بازگشت ارز حاصل از صادرات در یک بازه 
محدود عنوان کرد و گفت: ایران در ۳0 ســال گذشته انواع و اقسام تحریم ها 
را تجربه کرده و حرف تحریم ها حرف دیروز و امروز نیســت در این وضعیت 
صادرکنندگان نیز خود را با تحریم ها وفق داده اند در حالیکه مسئولان تصمیم 
گیر و قانون گذار، در یک حرکت غیرمنطقی و تعجب برانگیز، دستورالعملی را 
صادر کردند که بر اساس آن صادر کنندگان باید در یک مدت بسیار محدود، ارز 
حاصل از صادرات را به کشور بازگردانند و چنین عنوان کردند که صادرکننده مایل 

به بازگرداندن این ارزها به کشور نیست.
گلایه از بی مهری با صادرکنندگان

رئیس اتحادیه صادرکنندگان و واردکنندگان میوه و تره بار فارس گفت: باید از 
مسئولانی که چنین تلقی از صادرکننده دارند، پرسید اگر ارز حاصل از صادرات به 
کشور وارد نمی شود پس صادر کننده حقوق کشاورز، راننده و کارگران و همچنین 

هزینه خرید کالای صادراتی و بسته بندی آن را چگونه تامین می کند؟
حنایی اظهار کرد: صادرکنندگان با هیچ صرافی و یا بانکی نمی توانند کار کنند 
و ارز حاصل از صادرات را به کشــور بازگرداند اما با دور زدن قوانین کار خود را 
پیش برده و ارز مذکور را به ایران می آورند که این پروســه بســیار زمانبر می 
باشد، این در حالی است که با بی مهری روبرو شده و همانند یک مجرم با آنها 

برخورد می شود.
وی بیان کرد: کشــاورزان و تجاری که با هزار زحمت و مشقت کالا را تولید 
و آماده صادرات می کنند؛ اما با تصمیم ناگهانی متولی یک دستگاه، خسارت 
فراوانی را متحمل می شوند زیرا از یک طرف باید هزینه فسخ قرارداد با طرف 
خارجی را بپردازند، از طرف دیگر به دلیل فسادپذیر بودن محصولات کشاورزی 
و از دست رفتن بخشی از محصولی که برای صادرات بسته بندی و آماده شده 
بود، از این ناحیه نیز دچار ضرر و زیان می شوند مضاف بر اینکه در برخی مواقع 
هزینه تغییر بســته بندی و آماده سازی مجدد آن برای بازار داخلی هم متوجه 

تولیدکنندگان خواهد بود.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان و واردکنندگان میوه و تره بار فارس گفت: صدور 
بخشــنامه های خلق الساعه و اعلام ممنوعیت صادرات به صورت یک دفعه 
علاوه بر این که موجب وارد شدن خسارت به تولیدکنندگان و تجار می شود، به 

اعتبار بین المللی تجارت داخلی نیز خدشه وارد می کند.
وی اظهار امیدواری کرد: مسئولان با همکاری بخش خصوصی و اجتناب از ارائه 

دستورالعمل های خلق الساعه موجبات توانمندی حوزه صادرات را فراهم کنند.

امام جمعه موقت تهران: چالشهای پیشروی صادرکنندگان؛

مسکن برای مستاجران کابوس شده است بخشنامه های خلق الساعه بلای جان تجارت شد

نماینده بجنورد گفت: ۴۶ درصد از پولی که دولت در ۸ سال گذشته برای 
شما اختصاص داده بود در بازار گم شد و یا اصلا ارزی برایش تخصیص 
داده نشد و یا آن دلال ارز ترجیحی را برای نهاده دامی گرفته و به جای 

آن کالای دیگری را وارد کشور کرده است.
مهدی طغیانی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اجرای 
مردمی سازی نظام پرداخت یارانه ها، گفت: اقتصاد کشور به چنین اصلاحاتی نیاز دارد چرا 

که بخش زیادی از منابع کشور در حوزه های مختلف در موارد این چنینی هدر می رود.
وی افزود:طبق آمار مسئولان وزارت جهاد کشاورزی، حدود یک سوم نهاده های دامی 
که به آن ارز ترجیحی اختصاص داده می شــود در زنجیره از واردات تا بخش های دیگر 
هدر می رود.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: سال گذشته 15 میلیارد دلار ارز 
ترجیحی برای تامین کالا های اساسی اختصاص داده شده که طبق این برآورد یک سوم 
آن یعنی 5 میلیارد دلار هدر رفته که این در اقتصاد ما عدد زیادی است؛ با توجه به افزایش 
قیمت جهانی نهاده ها براورد این بود که باید امسال ۲۳ میلیارد دلار برای تامین کالا های 
اساسی اختصاص می یافت.طغیانی اظهار کرد: اگر این ارز تخصیصی به مردم می رسید، 
اشکالی نداشت اما بعضا این به دست مصرف کننده نمی رسد و در برخی از استان های مرزی 
ما با کمبود هایی در تامین کالا های اساسی روبه رو می شدیم؛ در ضمن هیچ تضمینی نبود 
که اگر ما با همین روند پیش می رفتیم در 6 ماه دوم سال در دیگر شهرستان ها و شهرهای 

مرزی این اتفاق پیش نیاید.محمد وحیدی نماینده بجنورد نیز درباره مردمی سازی یارانه ها 
گفت:متاسفانه  برخی بر ادامه روش گذشته در موضوع تخصیص ارز ترجیهی تاکید داشتند 
که باید گفت ادامه آن یعنی اینکه میلیاردها دلار از ذخایر کشور به حدود ۲هزار و هفتصد 
نفر بدهیم که ارز ۴۲00 تومانی بگیرد تا کالایی را وارد کشور کنن  که یا این کالا به دست 
مردم نمی رسید یا با قیمت آزاد می رسید یا اصلا ارز تبدیل به کالا نشود و ارز در بازار آزاد 
فروخته شود. وی ادامه داد: بنده به دامداران گفتم که ۴6 درصد از پولی که دولت در 8 سال 
گذشته برای شما اختصاص داده بود در بازار گم شد و یا اصلا ارزی برایش تخصیص داده 
نشد و یا آن دلال ارز ترجیحی را برای نهاده دامی گرفته و به جای آن کالای دیگری را 

وارد کشور کرده و یا نهاده دامی را با نرخ آزاد به شما فروخته است.
طغیانی با بیان اینکه قیمت برخی از مواد غذایی در جهان ۴ برابر افزایش یافته است، ادامه 
داد:با این افزایش قیمت های جهانی یعنی اگر شما در گذشته 10 میلیارد دلار برای واردات 
کالای اساسی نیاز داشتید در حال حاضر باید ۴0 میلیارد دلار برا آن اختصاص دهید یعنی 

باید از جیب مردم به دهیم به یک عده دلال که سود کنند.
نماینده بجنورد بیان کرد:خواسته مردم این بود که هر کالایی اساسی که قیمتش افزایش 
می یابد مابه التفاوت آن به حساب مردم واریز شود نه اینکه به جیب یک عده دلال برود که 
با این جراحی بزرگ دولت خواسته مردم انجام می شود که لازم است همه ارکان و مردم 

در اجرای این طرح همراهی کنند.

سخنگوی گمرک گفت: ســازمان غذا و دارو از وجود 
شیرخشک های رژیمی در گمرک مطلع بوده با این وجود 

ثبت سفارش را چند ماه نگه داشته است.
آقای لطیفی گفت: سازمان غذا و دارو می داند که مرجع تحویل گیرنده 
کالا گمرک نیســت و این مواردی که اعلام می کنند اصلا در حوزه 
اختیارات گمرک نیست. بیش از ۹0 درصد کالا های تحویلی در ورود به 
کشور قبل از تشریفات گمرکی، سازمان بنادر، شرکت انبار های عمومی 
و شرکت فرودگاه ها را رد می کنند. زمانی گمرک ورود می کند که کالا 

ثبت سفارش داشته و امکان اظهار کالا فراهم باشد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ، او گفت: ما مرکز و مرجع تحویل 
گیرنده کالا نیستیم که قرار باشد ما اجازه چیزی را صادر کنیم. کالا ها 
در سازمان بنادر و شرکت انبار های عمومی و شرکت فرودگاه ها تخلیه 
می شــود و بعد اگر کالا ثبت ســفارش داشت صاحب بار به گمرک 
مراجعه می کند. ۲6 دستگاه در واردات دخیل هستند و براساس قانون از 
زمانی که کالا ثبت سفارش دارد و اظهار کالا صورت می گیرد وظایف 

گمرک آغاز می شود.
به گفته او، برای ترخیص شیرخشک های رژیمی نیاز به تائیدیه سامان 

غذا و دارو داشتیم که تا این اتفاق افتاد، ترخیص انجام شد. سامانه جامع 
تجارت و وزارت صمت برای اینکه مشــکل و خلا قانونی رفع شود 
آمده شناسه قبض انبار یکتا را برای همه انبار های ماقبل از گمرک، 
گمرک و مقاصد تعیین کرده اســت و گفته باید کالا از زمان تخلیه 
و قبل از اظهار شناســه یکتا داشته باشد که قابل رصد باشد. این کار 
در یک سال اخیر انجام شد، ولی این شیرخشک ها تا زمانی که ثبت 
سفارش نداشته باشند، اظهار نمی شوند. موضوع چند ماه در کارتابل 
آقایان در وزارت بهداشت مانده و مانند واکسن کرونا یادشان نبوده که 

شیرخشک آمده است. 
در ماجرای کمبود شیرخشک های رژیمی، گمرکی ها مدعی تاخیر در 
ترخیص محموله های شیرخشک  رژیمی هستند، از سویی نیز سازمان 
غذا و دارو اعلام کرد که مقرر شده بود گمرک نسبت به فراهم کردن 
امکان ارسال اطلاعات محموله های فرآورده های سلامت محور که 
مرتبط با سازمان غذا و دارو است، از طریق سامانه های الکترونیکی به 
سازمان اطلاع دهد در حالی که این سازمان از محموله های شیرخشکی 
 که از بهمن ماه ســال گذشــته در گمرک دپو شده بودند، اطلاعی 

نداشت.

نماینده بجنورد درمجلس مطرح کرد: سخنگوی  گمرک:

حدود نیمی از ارز تخصیصی به نهاده های دامی در بازار گم شد سازمان غذا و دارو ثبت سفارش شیرخشک ها را به تعویق انداخت

باآنکه قیمت کالاها این روزها روندی افزایشی را 
می پیمایند اما بهای سکه و ارز دیروز کاهشی شد 
طوری که قیمت دلار از ۳۰ هزار تومان به ۲۸ هزار و 
سکه از ۱۴ میلیون و ۴۰۰ هزار به حدود ۱۴ میلیون 

تومان رسید.
بازار طلا، سکه و ارز هفته جاری را در حالی پشت سر گذاشت 
که قیمت ها در این بازار با نوســان و رشدی رو به بالا همراه 
بود. طوری که اوایل هفته نرخ دلار ۳0 هزار تومان را رد کرد و 
قیمت سکه نیز برای رسیدن به نرخ تاریخی 15 میلیون تومان 
خیز برداشته بود. اما دیروز و در آخرین روز معاملات هفتگی بازار، 
قیمت ها با حرکتی رو به عقب، مسیر کاهش را در پیش گرفتند، 
آنطور که دلار ۳0 هزار و ۳00 تومانی به ۲8 هزار و 100 تومان 
و سکه 1۴ میلیون و ۴00 هزارتومانی به 1۴میلیون و 50 هزار 

تومان رسید.
بی قراری قیمت ها در بازار سکه و ارز

بازاری که برخی ها افزایش قیمت در آن را ناشی از هیجان و 
برگرفته از اخبار نتایج مذاکرات برجام می دانند و عده ای دیگر 
معتقدند؛ رشد قیمت ارز و سکه در بازار متاثر از رشد قیمت همه 
کالاها و خدمات در بازار است که این روز ها به چشم می خورد 
و ارز و طلا نیز چون کالاهایی قابل داد و ســتد در بازار هستند 
با افزایش سطح عمومی قیمت ها در بازار نمی خواهند از این 

قافله به جای مانند.
بازاری که البته تعیین کننده قیمت همه کالاها و خدمات در 
بازار اســت، اما این بازار نیز در شرایطی که قیمت همه اجناس 

نوسانی است، آرام قرارندارد. طوری که یک روز دلار ۳0 هزار و 
روز دیگر ۲8 هزار تومان می شود، البته این را باید گفت؛ قیمت ها 
در بازار زمانی از نرخ ارز تبعیت می کنند که نرخ دلار در مسیر 
رشد باشد چرا که با کاهش قیمت ارز در بازار متاسفانه به دلیل 
پدیده چسبندگی قیمت ها خیلی از فروشندگان از قیمت پایین 
نرخ ارز پیروی نمی کنند و برای توجیه خریدارانی که معترض 
هستند می گویند؛ کالایی که خریده ایم خرید قبلی بوده و با نرخ 
دلار گران خریداری شده است. این به هم ریختگی قیمت ها که 
ناشی از عدم مدیریت بازار و تاثیر گذاری سیاست های کلان 
اقتصادی همچنین مسائل سیاسی است این روزها همه را سر در 
گم کرده است و سرمایه گذاران نیز به دلیل عدم ثبات قیمتی ارز 

در تصمیم گیری های خود دچار مشکل جدی شده اند.
حذف ارز ترجیحی بازار ارز را نوسانی کرد

اسفندیار شاه منصوری، کارشناس بازار در گفتگو با »تحلیل 
بازار« درباره علل نوسان قیمت ارز گفت: قیمت ها در بازار این 
روزها ثبات خاصی ندارند از طرفی کنترل قیمت ها و نظارت بر 
نرخ ها نیز تا حدودی از دست دولت خارج شده است. دلیل اصلی 
چنین اتفاقی اجرای سیاست حذف ارز ترجیحی برخی کالاهای 
اساســی و تاثیر گذاری آن بر قیمت همه کالاها در بازار است 
که دامنه آن نیز به بازار ارز کشیده شده است. وی با بیان اینکه 
رسیدن قیمت دلار به ۳0 هزار تومان متاثر از آزادسازی قیمت 
کالاهای اساسی بود که قیمت ارز را هیجانی در بازار افزایش داد 
افزود: زمانی که قیمت روغن، گوشت مرغ، نان فانتزی، لبنیات و 
... چند برابر می شود این افزایش قیمت به کل بازار تعمیم و زمینه 

رشد نرخ ارز را نیز در بازار فراهم می کند. شاه منصوری افزود: از 
نظر تکنیکال نیز بررسی ها حاکی از آن است که قیمت دلار تا 
مدتی بین ۲7 یا ۲8 تا ۳1 هزار تومان نوسانی می باشد آنطور که 
طی دو روز گذشته دامنه قیمت آن تا ۳1 هزار تومان در رفت و 
برگشت بود. در چنین شرایطی به نظر می رسد قیمت دلار دیگر 
به کمتر از ۲6 هزار تومان نرسد چرا که قیمت همه کالاها در بازار 
روندی افزایشی را می پیمایند و این افزایش قیمت به نوعی بر 

رشد قیمت ارز نیز تاثیر بسزایی می گذارد.
 بازار ارز تحت تاثیر محرک های سیاسی 

و اقتصادی
این کارشناس بازار خاطر نشان کرد: چنانچه بازار تحت تاثیر 
محرک های سیاســی و اقتصادی قرار نگیرد، ماندن دلار در 
محدوده قیمتی ۲8 تا ۳0 هزار تومان نرخی معقول می تواند باشد، 
البته دلیل اصلی رسیدن قیمت دلار تا ۳0 هزار تومان طی چند 
روز اخیر علاوه بر تاثیرگذاری به درازا کشیده شدن روند مذاکرات 
برجــام بلکه اقدامات اقتصادی در داخل و تصمیم گیری برای 
اجرای حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی بود که قیمت ها را در 

همه بازارها بخصوص بازار ارز نوسانی با حرکت رو به بالا کرد.
این کارشــناس بازار اظهارداشت: هنوز محرک های سیاسی 
بخصوص در بحث انجام توافق برجام اتفاق خاصی نیفتاده است 
و بخش عمده افزایش قیمت همان طور که گفته شد ناشی از 
محرک های داخلی بخصوص اجرای طرح حذف ارز ترجیحی 
کالاهای اساسی بوده و در صورت نتایج قطعی از مذاکرات قیمت 

ارز در بازار نیز دچار تغییر خواهد شد.

شاه منصوری ادامه داد:  معمولا دولت ها در دور اول فعالیت خود 
بخصوص ۲ سال ابتدایی کار، سعی می کنند قیمت دلار را در 
بازار کنترل کنند تا کارنامه ای رضایت بخشی از خود نشان دهند 
و عملکرد خود را خوب جلوه دهند،   اما تجربه نشان داده است در 
دور دوم فعالیت دولت ها بخصوص سالهای پایانی برای مدیریت 
اقتصاد خیلی جسور نیستند. البته امیدواریم تیم اقتصادی رئیسی 
بتواند بازار ارز را ســاماندهی و قیمت ها را معقولانه و منطقی 
مدیریت کند تا عواقب و آثار آن اقتصاد کشور و خانوار را تحت 

فشار قرار ندهد.
 کاهش قیمت ارز

 در اوج افزایش قیمت کالاها در بازار
آلبرت بغزیان کارشناس اقتصادی و استاد دانشگاه تهران نیز 
در گفتگو با »تحلیل بازار« گفت: اکنون که قیمت همه کالاها 
در بازار بدنبال آزاد سازی نرخ کالاهای اساسی روند افزایشی را 
می پیمایند اما نرخ ارز در بازار کاهشی شده است، بیانگر آن است 
که بانک مرکزی چنانچه بخواهد به راحتی می تواند قیمت ها 
را در این بازار کنترل کند و حتی در اوج افزایش نرخ ارز آن را در 
مسیر سراشیبی قرار دهد.وی با بیان اینکه قیمت دلار طی چند 
روز گذشته مرز ۳0 هزارتومان را درنوردید اما اکنون مسیر عقب 
گرد را در پیش گرفته اســت، گفت: اینکه  دیروز بهای دلار به 
حدود ۲8 هزار تومان رسیده است تعجب بر انگیز بوده زیرا قیمت 
آن برخلاف قیمت همه کالاها در بازار به جای رشد ارزان شده 
است. این استاد دانشگاه افزود: به نظر می رسد بانک مرکزی با 
چنین اقدامی می خواهد بازار را بسنجد چرا که در زمان افزایش 

قیمت ها در پی حذف ارز ترجیحی، نرخ ها در بازار ارز نیز همزمان 
افزایشی بود. به هر حال این بانک اکنون صلاح را بر آن دانسته 
اســت تا با کاهش قیت ارز در بازار ببیند می توان قیمت همه 
کالاها نیز از نرخ ارز نســبتا ارزان تبعیت کنند و کاهشی شوند 
یا خیر؟ اما دریغ از اینکه با توجه به موضوع چسبندگی قیمت ها 
چنین اقدامی خیلی کارساز نیست زیرا بانک مرکزی از ابتدا باید 

مانع نرخ ارز در بازار می شد.
افزایش قیمت ارز در بازار بدون صف تقاضا

بغزیان با اشاره به اینکه افزایش قیمت ارز در بازار طی روزهای 
گذشــته بدون تقاضای بالای ارز اتفاق افتاد، گفت: حذف ارز 
ترجیحی صف تقاضا بازار آزاد را افزایش نداد و حتی کم کرد در 
چنین شرایطی مشخص می شود که فرمان کنترل قیمت ها در 
بازار ارز دست بانک مرکزی است و اینکه می گویند بازار قیمت 

ارز را بالا و پایین می کند اظهارنظری غلط است.
بنا به این گزارش، دیروز در بازار آزاد قیمت دلار و سکه برخلاف 
روز های گذشــته روندی کاهشی را سپری کردند، طوری که 
قیمت طلای 18عیار هر گرم یک میلیون و ۳5۳ هزار تومان، 
ســکه تمام بهار آزادی طــرح جدید 1۴میلیــون و 50 و دلار 
۲8 هزارو 100 تومان رقم خورد. علاوه بر این، در صرافی های 
بانکی قیمت فروش دلار با کاهش نسبت به روز قبل ۲5 هزار 
و 6۴1 تومان و قیمت خرید دلار از مردم ۲5 هزار و ۳86 تومان 
تعیین شد. کارشناسان معتقدند بانک مرکزی به راحتی می تواند 
با سیاست گذاری های خود بازار را مدیریت کند و نگذارد قیمت 

ارز بی منطق در بازار افزایش یابد.

کاهش قیمت ارز در شرایط اوج رشد قیمت کالاها! 


